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Domácí banky loni vydělaly zahraničním vlastníkům nejméně za deset let. 
Z každé investované koruny vynesly akcionářům čtrnáct haléřů, ještě v roce 
2012 to bylo přes 20 haléřů. Stále ale české banky nesou dvojnásobek, než je 
průměr eU, a o třetinu víc než v Polsku. klesající návratnost investic do českých 
bank zneklidňuje jejich méně ziskové přespolní matky i kvůli tomu, že výrazně 
narůstají náklady na plnění požadavků evropských regulátorů. ByznyS / str. 4

Po razii čelí obvinění 
kriminalisté a celník
Vysoce postaveného detek-
tiva protikorupční policie, 
dalšího kriminalistu a čle-
na celní správy stíhá Útvar 
pro odhalování organizo-
vaného zločinu. str. 2

Národní divadlo zaplatí 
dravci z Motoinvestu
Bývalá provozní budova 
Národního divadla se po 
čtvrt století vrací první 
scéně. Národní divadlo 
objekt koupilo v dražbě za 
290 milionů korun. str. 5

Podíl v Monetě získal 
švýcarský investor Frey
Hedgeový fond Horizon21 
Macro, za nímž stojí 
exbankéř švýcarské UBS 
Rainer-Marc Frey, upsal 
akcie Monety a nyní drží 
5,5procentní podíl. str. 7

Prezidentka Brazílie 
půjde před tribunál
Brazilští senátoři odhla-
sovali pozastavení výkonu 
funkce prezidentce Dilmě 
Rousseffové, kterou čeká 
soud kvůli obviněním 
z manipulování se státním 
rozpočtem. str. 8
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malé dostihové 
sázení
na dostih se sázelo 
i padesát tisíc, dnes tak 
pět stovek, říká šéf sázkové 
kanceláře betino i závodiště 
v Chuchli Petr drahoš.

páteční rozhovor

str. 10–11

kolik přidat 
zdravotnictví?
Postoje politiků, odborů 
i svazů se zásadně liší 
v otázce, kolik by měl 
stát příští rok přisypat do 
systému zdravotnictví.

UDáloSti
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MiniStERStvo KUltURy:

od neděle 15. 5. budou ve 
vladislavském sále vystaveny 
české korunovační klenoty. 
korunní komoru opouštějí 
do 29. 5., kdy budou vráceny.

twitter.com/e15news

zlaté české 
slepičky hubnou



Protikorupční policie spolu 
s celníky a finanční správou 
včera prohledávala kanceláře 
společnosti ČKD Praha DIZ, která 
se podílela na stavbě tunelu 
Blanka. Zasahovala i v areálu 
na pražském Bohdalci, kde sídlí 
celá skupina ČKD Group. „Jelikož 
se jedná o prvotní fázi trestního 
řízení, neposkytujeme o věci 
žádné informace. Právě probíhají 
úkony trestního řízení,“ uvedla 
pražská vrchní státní zástupkyně 
Lenka Bradáčová, která případ 
dozoruje. Údajně se týká delší 
dobu trvajícího podezření 
z rozsáhlých daňových úniků.

Policie navštívila  
také ČKD Praha DIZ

| 2 | uDálostI

Šanghaj–Hodonín
Budoucí konkurent Rotterdamu v překládání 
zboží plujícího z Číny, tedy Hodonín, ještě více 
posílí význam své strategické polohy. Přímo do 
centra města se totiž protáhne Baťův kanál. 
Dosud se z Otrokovic dalo plout kanálem až do 
slovenské Skalice, do Hodonína ale lodní spojení 
chybělo. Za pár let tedy budou moci lidé ze 
Zlínska vyrazit na prohlídku námořního kontej-
nerového překladiště. Stát to bude půl miliardy 
korun a peníze prý nabízejí i Číňané. Třeba už 
kují plány na námořní linku Šanghaj–Hodonín.     

Mladoboleslavské odbory se po úspěšném 
mzdovém jednání na škodovácké půdě pustily 
i do tlaku na mzdy v dodavatelských fabrikách. 
Zdravotníci ze soukromých a krajských špitálů 
hrozí exodem. A z požadavků na zvyšování 
mezd zase hodně lidem naskakuje kopřivka. 
Samozřejmě ne těm, jimž by mělo být přidáno. 
Těm, kteří by se měli dělit. Když se byznysu 
daří, jako je tomu teď, tvrdí, že na dělení není 
dobrá doba. Zisky jsou prý mnohem kolísavěj-
ším prvkem než mzdy, takže kdy jindy by si měl 
kapitalista vybírat svou prémii než teď. Jenže 
až přijde další krize, doba na dělení vhodnější 
nebude. 

Pardubickým vodárnám se loni meziročně 
zvýšily výnosy téměř o desetinu na 650 milionů 
korun. O veselejší cinkání v kase se postarali 
venkované plnící bazény a vlažící záhony. 
A pak, že sucho škodí.

Zápisník  
Daniela Nováka

Protagonisté dne

Pavla FuČíKová

prezidentka exekutorské komory

Jan burIan

Ředitel národního divadla

Dilma rousseFFová

brazilská prezidentka

Exekutoři přiměli ministerstvo  
spravedlnosti, aby zmírnilo svůj 
návrh na snížení jejich odměn. 
I tento kompromis však odmítli.

str. 3

První česká scéna získala zpět svou 
bývalou provozní budovu. V dražbě 
s vyvolávací cenou 87 milionů ji 
vydražila za 290 milionů korun.

str. 5

Senát odhlasoval její dočasné 
sesazení, a tak spustil proces 
definitivního odvolání. Ten může 
trvat půl roku.

str. 8

n Žalobkyně Bradáčová  
by měla vysvětlit, proč 
z vyšetřování vyloučila 
Generální inspekci bez-
pečnostních sborů, míní 
ministr Chovanec.

Pavel Otto
 

Vysoce postaveného detektiva 
protikorupční policie, dalšího 
kriminalistu a také člena celní 
správy začal po dvoudenní razii 
stíhat Útvar pro odhalování 
organizovaného zločinu. Včera 
zasahoval i v kanceláři praž-
ské městské státní zástupkyně 
Dagmar Máchové. Ta mimo jiné 
dozorovala kauzu Opencard, 
jejíž hlavní část šla do ztracena.

Obvinění tří lidí ze zneužití 
pravomoci a přijetí úplatku 
potvrdila pražská vrchní žalob-
kyně Lenka Bradáčová. „Trestná 
činnost souvisí s neoprávněným 
předáváním informací z probí-
hajících trestních řízení a in-
formací z uzavřených systémů 
bezpečnostních složek,“ uvedla 
s tím, že vyšetřování případu za-
hájila koncem srpna 2013. Podle 
ministra vnitra Milana Chovan-

Po razii čelí obvinění 
kriminalisté a celník

Zásah. Protimafiánská a protikorupční policie pod vedením vrchní žalobkyně Lenky Bradáčové provedly několik 
razií. Jedna kauza se týká obchodu s citlivými informacemi, druhá údajných daňových úniků z ČKD Praha DIZ.
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ce (ČSSD) by měla Bradáčová 
i útvar vedený Robertem Šlach-
tou vysvětlit, proč vyšetřování 
ve vnitřních strukturách policie 
a celní správy nevedla Generální 
inspekce bezpečnostních sborů. 
Chovanec připomněl, že spolu 
s olomouckou kauzou Vidkun 
jde už o druhý případ krimina-
lity v bezpečnostních složkách, 
kterým se nezabývala inspekce. 

„Pokud by to mělo pokračovat, 
tak se pojďme bavit o tom, jestli 
inspekce v této podobě má smy-
sl,“ řekl.

Bradáčová k tomu bez bližších 
podrobností uvedla, že k pře-
vedení věci na protimafiánský 
útvar ji vedly ekonomické důvo-
dy a „samotné naplnění účelu 
trestního řízení, a to přesto, že 
obecná příslušnost zde svědčila 
pro GIBS“.

Podle dostupných informací 
zásah souvisel s dlouhodobými 
úniky citlivých informací od 
některých policistů a státních 
zástupců směrem k organizo-
vanému zločinu, pražskému 
podsvětí a vlivným lobbistům.

Některá média razii spojovala 
také s odposlechy nalezenými 
v kancelářích odboru hospodář-
ské kriminality pražské policie, 
který vyšetřuje případ Čapí 
hnízdo. To kategoricky odmítl 
náměstek policejního prezidenta 
Zdeněk Laube. „Lživé je i to, že 
by v této souvislosti byl někdo 
odstaven od tohoto případu,“ 
dodal v narážce na kriminalistu 
Pavla Nevtípila. Právě ten možné 
zneužití evropských dotací hol-
dingem Agrofert ministra financí 
Andreje Babiše (ANO) vyšetřuje.
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n Rozhodnutí vlády 
o finanční injekci na 
platy lékařů předchá-
zí mediální show.

Adéla Čabanová
 

Andrej Babiš (ANO) v lékař-
ském plášti se stetoskopem 
kolem krku. Takovou fotografii 
včera zveřejnil ministr financí 
na Facebooku s tím, že na-
slouchá sestřičkám a lékařům 
v sokolovské nemocnici. Na 
dnešek naplánoval návštěvu 

pěti nemocnic Libereckého 
kraje. „Zdravotnictví je velké 
téma,“ řekl Babiš před časem 
ke své nemocniční tour. 

Jeho protějšek z rezortu 
zdravotnictví Svatopluk 
Němeček (ČSSD) se zase 
stihl v posledních třech dnech 
setkat se zástupci zdravot-
nických odborů, lékařských 
odborů stejně jako s asociací 
nemocnic. Před novináři si 
dal od všech podpořit svoje 
požadavky na státní rozpočet. 
Souvisí to se sporem mezi ANO 
a ČSSD o výši plateb státu do 

zdravotního pojištění. Oba mi-
nistři se snaží získat sympatie 
odborníků i veřejnosti. 

Ze státního rozpočtu se hra-
dí platby za nezaměstnané, dů-
chodce a další státní pojištěn-
ce. Debatu, kolik stát přidá pro 
příští rok, lemují hrozby České 
lékařské komory a lékařských 
odborů, že před podzimními 
krajskými volbami na protest 
omezí péči v nemocnicích. 
Koalice už jim přislíbila deseti-
procentní růst platů. Vláda se 
nad otázkou zvýšení plateb za 
státní pojištěnce má sejít  

30. května a rozhodnout by 
měla do konce června. Poža-
davky Babiše a Němečka se 
přiblížily, kompromis zřejmě 
bude ležet někde mezi dvěma 
a čtyřmi miliardami korun na-
víc. To protestující zdravotníky 
neuklidní.

Mezitím jednají zdravotní 
pojišťovny s lékaři a nemoc-
nicemi o tom, kolik jim příští 
rok budou platit. O peníze se 
přitom po vzoru nemocnič-
ních zdravotníků hlásí i další. 
„Když se vede seriózní debata 
o zvyšování platů v nemoc-

nicích, zvyšuje to požadavky 
dalších segmentů zdravotní 
péče,“ míní náměstek ředitele 
Všeobecné zdravotní pojišťov-
ny Petr Honěk.  

Stát letos podle odhadů při-
spěje do systému zdravotního 
pojištění 62,5 miliardy korun. 
Celkové příjmy zdravotních po-
jišťoven se přitom přiblíží 260 
miliardám korun. I když počet 
státních pojištěnců spíše klesá, 
stát nyní platí proti roku 2012 
o 11,5 miliardy ročně více. Cel-
kem přilil 21,5 miliardy korun. 
Roste i výběr pojistného.

stát zdravotnictví přidá. ale méně

Horáček: Nevylučuji 
kandidaturu na Hrad
Textař, básník, publicista 
a antropolog  Michal Ho-
ráček považuje za sku-
tečného lídra společnosti 
jednotlivce, který v těžké 
době nepropadne morální 
panice, ačkoli se sám bojí. 
Uvedl to v rozhovoru pro 
server student.e15.cz s tím, 
že při pohledu na současný 
despekt ke kdysi ctěným 
hodnotám připouští kandi-
daturu na hlavu státu: „Bu-
de-li takový krok nezbytný, 
vyloučit ho nemůžu,“ řekl.  
 roZhovor e15.cz

Příjmovou chudobou   
trpí přes milion Čechů
Téměř desetina obyvatel 
Česka, zhruba 1,02 mili-
onu lidí, žije pod hranicí 
příjmové chudoby. Pro 
jednotlivce loni činila 
10 220 korun a pro rodinu 
se dvěma menšími dětmi 
21 461 korun, uvedl Český 
statistický úřad. Proti 
předchozímu roku se limit 
zvedl o 300 korun. Míra 
ohrožení chudobou se 
nezměnila. Zlepšila se ale 
materiální situace lidí, kte-
rá je nejlepší za posledních 
deset let. Česko patří v EU 

dlouhodobě k zemím s nej-
nižší mírou chudoby.

První ministr pojede  
na sudetoněmecký sjezd
Ministr kultury Daniel Her-
man (KDU-ČSL) se o víken-
du jako vůbec první člen 
českého vládního kabinetu 
oficiálně zúčastní výroční-
ho sjezdu Sudetoněmecké-
ho krajanského sdružení. 
Podle této organizace 
Hermanova přítomnost 
přispěje k dalšímu pokroku 
ve smiřování mezi sudet-
skými Němci a Čechy. /čtk/
 více e15.cz 

Krátce

Českomoravská 
koNfederace 

odborovýcH svazů

„Zvýšením plateb za státní 
pojištěnce se přiblížíme  

k 9,2 procenta, standardnímu 
objemu HDP, který jde  
na zdravotnictví v EU.“

34
miliard

miNistr fiNaNcí  
aNdrej babiš

„Do zdravotnictví jde ročně 
přes 260 miliard korun, 

stoprocentně se dá pět až 
deset procent ušetřit a dát 

je na platy personálu.“

2
miliardy

svaz Průmyslu  
a doPravy

„Předložený návrh považujeme 
za další nesystémový krok. 
Bez restrukturalizace sítě 

lůžkových zařízení a dalších 
podmínek je třeba jej 

odmítnout.“ 

0
miliard

miNistr zdravotNictví 
svatoPluk NěmeČek

„Aby zvýšení platů 
zdravotníků nešlo příští rok 

na úkor peněz na léčbu 
pacientů, je nutné přidat 

alespoň čtyři miliardy 
korun.“

4
miliardy

miNisterstvo 
zdravotNictví

„Prostředky budou sloužit 
zejména k personální stabilizaci 

zdravotnictví. Zaměstnanci 
nejsou odměňováni adekvátně 

k náročnosti práce a míře 
odpovědnosti.“

9,9
miliardy

Představy o tom, kolik by měl stát v roce 2017 přisypat do zdravotnictví, se velmi liší

Ministerstvo spravedlnos-
ti zmírnilo svůj návrh na 
snížení odměn exekutorů. 
Původně chtělo pokles 
o dvě třetiny, nově navrhuje 
snížení tarifního platu o tře-
tinu a minimální odměny 
ze tří na dva tisíce korun. 
Na mimořádném sněmu 
Exekutorské komory to 
uvedl ministr spravedlnosti 
Robert Pelikán (ANO) s tím, 
že změna by měla platit od 
příštího roku. Komora pak 
ve svém usnesení plány 

na snížení odměn či počtu 
úřadů odmítla a varovala, 
že exekutoři ukončí činnost, 
pokud se tarify sníží.

„Naším cílem je skutečně 
snížit vaše odměny. Zároveň 
ovšem nikdo nemá v úmys-
lu ohrozit vymahatelnost 
práva,“ zdůraznil ministr 
spravedlnosti. Právě k tomu 
ovšem podle exekutorů sní-
žení odměn povede. Obávají 
se rovněž, že ukončí činnost 
řada exekutorských kance-
láří. /čtk/

exekutoři se dál staví 
proti snížení odměn

http://student.e15.cz/q-a/michal-horacek-potrebujeme-skutecne-lidry-ne-hysteriky-1294317
http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/herman-zavita-jako-prvni-cesky-ministr-na-sjezd-sudetskych-nemcu-1294954


v předkrizovém roce 2008. 
„Hlavními faktory klesající 
výnosnosti kapitálu jsou ex-
trémně nízké úrokové sazby 
a sílící tlak konkurenčního 
prostředí, zároveň ale také 
výrazně narůstající náklady 
na plnění neustále nových 
regulatorních požadavků 
a pravidel,“ uvádí šéf České 
bankovní asociace Pavel 
Štěpánek. 

„Dodržování regulator-
ních požadavků se mimo 
jiné projevuje i růstem po-
žadovaného kapitálu bank. 
Ziskovost tak klesá,“ říká 
analytička Raiffeisenbank 
Lenka Kalivodová. Návrat-
nost investic je tedy stále 
nižší. Ačkoli domácí banky 
loni hospodařily s kapitálem 
o šest procent větším, jejich 

| 4 | byznys

n Proti roku 2008 se 
poměr zisku bank 
k investovanému ka-
pitálu snížil o třetinu.

Jaroslav Bukovský

Provozovat v Česku banku 
je pro přespolní mateřské 
finanční skupiny stále 
méně výnosné. Z každé 
investované koruny dokázal 
tuzemský bankovní byznys 
v loňském roce vydělat čtr-
náct haléřů, tedy nejméně 
za poslední dekádu. O punc 
zlatého vejce však Česko 
nepřišlo, bankovní dcery 
svým zahraničním matkám 
loni vynesly dvakrát více, 

České banky 
nesou matkám 
stále méně

Čistý zisk skupiny ČSOB 
v prvním čtvrtletí klesl 
meziročně o 13 procent na 
3,3 miliardy korun. Tuzemské 
Raiffeisenbank v prvním 
čtvrtletí čistý zisk spadl  
o 26 procent na 517 milionů 
korun. Moneta Money Bank za 
čtvrtletí ohlásila pokles o devět 
procent na 1,08 miliardy korun. 

bankám chřadne 
hospodaření

než bylo obvyklé v unijní 
osmadvacítce. Více dostali 
investoři za své peníze jen 
v Estonsku.

Podle statistik České ná-
rodní banky klesl ke konci 

loňského roku výnos z pe-
něz investovaných akcionáři 
do domácích bank na úro-
veň kolem 14 procent, což je 
o desetinu méně než v roce 
2014 a o třetinu méně než 

Skupina Metrostav v loň-
ském roce zvýšila čistý zisk 
meziročně o 9,6 procenta na 
590 milionů korun. Tržby 
společnosti vzrostly  
o 3,6 procenta na 31,63 mili-
ardy korun. Pro letošní rok 

Metrostavu vzrostl zisk i tržby

čeká výsledky na podobné 
úrovni. Skupinu tvoří  
35 firem.

Na výsledku se podílela 
hlavně stavební divize, která 
vykázala čistý zisk 451,6 mi- 
lionu korun, meziročně  

o 0,3 procenta méně. Tržby jí 
klesly o 0,6 procenta na  
19,21 miliardy korun. „Na 
českém trhu aktuálně není 
tolik projektů, hodně výkonů 
máme v zahraničí, na tu-
zemském stavebním trhu ale 

zisky rostly o polovinu po-
malejším tempem. 

Vůči zbytku světa však 
Česko zůstává pro zahranič-
ní vlastníky zemí zaslíbe-
nou. Investice do bank tu 
vynášejí dvakrát více než 
v Německu nebo Francii, 
o třetinu se akcionářům 
peníze v Česku vrací rychleji 
než například v sousedním 
Polsku. Propastný rozdíl 
pak dělí Česko od Spoje-
ných států, kde musel loni 
investor počítat jen s třípro-
centním výnosem vlože-
ného kapitálu, tedy oproti 
tuzemsku takřka pětinovou 
návratností.

„Další vývoj bude záviset 
na tom, jak dlouho bude 
trvat období rekordně 
levných peněz, stejně jako 
na tom, kdy dojde ales-
poň k rámcové stabilizaci 
regulatorního prostředí,“ 
dodává Štěpánek. Klesající 
návratnost investic v Česku 
nedává spát zahraničním 
vlastníkům domácích bank. 
Limituje totiž výši divi-
dend, které si méně ziskové 
mateřské ústavy ve Vídni, 
Paříži a Bruselu mohou 
stáhnout k sobě, a posílit 
tak své rozvahy v prostře-
dí rostoucích požadavků 
evropských regulátorů.

Arriva vyjede 
s elektrickým 
vlakem
Cestující jesenické lokálky 
ze Šumperka do Koutů 
nad Desnou se 12. června 
poprvé svezou elektrickým 
vlakem. Stane se tak díky 
půlmiliardové elektrifika-
ci, kterou trať za evrop-
ské peníze prodělala už 
v loňském roce. Dosud zde 
ale jezdí jen motoráky. Ty 
budou nadále zajišťovat 
dvě třetiny výkonů. 

Zásadní moment to 
bude i pro společnost 
Arriva, která v tuzemsku 
vyjede s elektrickým 
vlakem poprvé. „Lokomo-
tivu a dva vozy si pro tyto 
účely pronajmeme,“ uvedl 
ředitel české Arrivy Daniel 
Adamka. Pronajímatele 
firma zatím tají. Z nevin-
ného přechodu na elektric-
kou trakci se stala zajíma-
vá zápletka. Obsluhu měly 
zajistit České dráhy. Proč 
ze spolupráce sešlo, není 
zcela jasné. /sin/

„ProrAzil“  
nA sever. Staveb-
ní divize skupiny 
pociťuje ochlazení na 
českém stavebním 
trhu. Úspěch ale slaví 
v zahraničí. Zakázky 
na ražbu dlouhých  
tunelů získala  
v Norsku (na snímku)  
a na Islandu.
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zůstáváme jedničkou,“ uvedl 
mluvčí Vojtěch Kostiha. Z vel-
kých stavebních firem letos 
zatím zveřejnily své výsledky 
za loňský rok Skanska a Eu-
rovia. Skanska zvýšila tržby 
o osm procent na 15,8 mi- 
liardy korun, Eurovia o pěti-
nu na 18,5 miliardy korun.

Valná hromada odhlasova-
la výplatu dividendy  
21,50 koruny na akcii, stejně 
jako v posledních dvou 
letech. Na dividendách tak 
vyplatí zhruba 170 milionů 
korun. Majoritním akcioná-
řem firmy je s podílem  
51,34 procenta společnost 
DDM Group. /čtk/

Výnosnost kapitálu bank (podíl zisku k vlastnímu kapitálu)
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n O úspěchu dražby 
budovy panovaly 
pochybnosti. Poze-
mek pod ní patří řádu 
voršilek. 

Daniel Novák

Bývalá provozní budova 
Národního divadla se po 
více než čtvrtstoletí vrací 
do vlastnictví první scény. 
Zástupci divadla objekt 
v dražbě koupili za 290 mili-
onů korun. Vyvolávací cena 
byla 87 milionů. O nemovi-
tost se zajímala i Pražská 
správa nemovitostí magnáta 
Václava Skaly. 

Velká část výtěžku 
z dražby poputuje na Britské 
Panenské ostrovy. Tam 
sídlí společnost Glory Daze, 
zajištěný věřitel zkrachovalé 
společnosti Themos, která 

objekt vlastnila. Podle infor-
mací deníku E15 je s Glory 
Daze spojený obchodník 
s pohledávkami Pavel Šimek, 
někdejší přední 
postava Motoin-
vestu. Šimek 
v současnosti 
vlastní spo-
lečnost EC 
Group, která 
skupuje zají-
mavé dluhy. 

Zda je 
vlastníkem 
společnosti 
Glory Daze, Šimek 
nezodpověděl. „S určitostí 
ale mohu potvrdit, že mně 
jako zástupci společnosti 
EC Group záleží na tom, aby 
se společnosti Glory Daze 
Associated podnikatelsky 
dařilo. Zejména proto, že 
jsme subjektem, který Glory 
Daze v Čechách zastupuje 

při řešení nakoupených 
pohledávek,“ řekl. 

Glory Daze má proti 
ostatním věřitelům výhodu, 

protože drží vůči 
budově pohledáv-

ku doplněnou 
zástavním 
právem. Proto 
bude tato po-
hledávka za  
58 milionů 
korun uspoko-

jena před-
nostně. Navíc 

to byla právě tato 
offshorová firma, 

která dala insolvenčnímu 
správci Themosu pokyn 
k prodeji v dražbě. 

O úspěchu dražby panova-
ly na realitním trhu pochyb-
nosti. Pozemek pod budovou 
totiž patří řádu voršilek. 
„Bez vlastnictví pozemku 
je to skutečně výjimečná 
cena. Je to ovšem i unikátní 
nemovitost svou polohou,“ 
komentoval transakci ob-
chodník s nemovitostmi Petr 
Vomastek. 

„Zlaté vejce“ u Zlaté 
kapličky pochází ještě od 
Agrobanky, která v roce 1994 
dala Themosu úvěr. Právě 
Agrobanka byla jednou z fi-
nančních institucí, v níž měl 
Motoinvest své zájmy.
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Dušan Kütner

Dostihová sázková kancelář 
Betino hledá nové možnosti 
expanze. Poté, co ukon-
čila spolupráci s dvojkou 
tuzemského sázkařského 
trhu Fortunou, chce otevře-
ním internetového sázení 
reagovat na rostoucí oblibu 
takzvaných live sázek, 
neboli mož-
nosti vsadit 
si i během 
závodů.

V součas-
nosti se dá 
na dostihy 
sázet téměř 
výhrad-
ně jen na 
závodištích. 
U sázkových 
kanceláří, 
jako jsou 
Tipsport či Fortuna, přitom 
tvoří příjmy z interneto-
vých sázek až 90 procent. 
„Během letoška bychom 
chtěli do internetových 
sázek investovat. Měli 
bychom se dostat do částky 
jeden a půl milionu,“ řekl 
deníku E15 šéf Betina a zá-
roveň závodiště ve Velké 
Chuchli Petr Drahoš. „Buď 
tak učiníme v kooperaci 
s partnerem ze zahraničí, 
nebo vlastními silami, 
protože máme určité know-
-how na sázkový software,“ 
dodal šéf firmy s obratem 

kolem třiceti milionů 
korun.

Internet je pro firmu dů-
ležitý i proto, že v minulosti 
byly zahraniční přenosy za-
kódované. Sledovat je bylo 
možné jen v dostihových 
sázkových kancelářích, 
v zemském vysílání k vidění 
nebyly. Sázkové kanceláře 
tak měly jistý monopol. 

S nástupem 
internetu ale 
mohou čeští 
fanoušci sle-
dovat dostihy 
z Francie 
či Anglie, 
stejně jako 
za hranicemi 
mohou mnozí 
vidět Velkou 
pardubickou 
nebo České 
derby.

„To je prostor pro nás. 
Firmy v Německu nabízejí 
české dostihy a jejich hráč 
je vidí na našem webu 
a přes náš internetový 
přenos. Stejně tak my, když 
budeme schopni vypisovat 
zahraniční dostihy, tak si 
i v Česku může hráč vsadit 
podle výhodnosti kurzu. 
Tam vidíme perspektivu,“ 
míní Drahoš. „Neděláme si 
přehnané iluze, že bychom 
se v tržbách posunuli o řád 
výše, ale určitě z toho 
nějaké prostředky budou,“ 
dodal.  rozhovor str. 10-11

Za částku

290 
milionů
získalo Národní divadlo 

zpět svou někdejší  
budovu. 

Firmu Glory Daze od začátku letošního roku zastupuje advokátní 
kancelář polistopadového československého premiéra Mariána Čalfy. 
Jeho společnost Čalfa, Bartošík & partneři spolupracuje rovněž s EC 
Group, potvrdil šéf skupiny Pavel Šimek. Čalfova kancelář loni dělala 
například pro pražský magistrát ve sporu s realitním podnikatelem 
Sebastianem Pawlowskim. U Čalfy rovněž začínal svou právní kariéru 
současný ministr Jiří Dienstbier (ČSSD).

Panenský offshore  
zastupuje Marián Čalfa

betino chce sázky 
na koně on-line

Přenosy dostihů  
z ciziny byly k vidění 
jen v dostihových 
sázkových 
kancelářích. 
To s nástupem 
internetu skončilo. 

Bell v Praze otevřel 
lakovnu vrtulníků 
Americký výrobce vrtulní-
ků Bell Helicopter rozšířil 
pražské centrum o svou 
první evropskou lakovnu, 
doplněnou o předávací cen-
trum vrtulníků. Lakovna 
patří k nejmodernějším 
svého druhu.   více e15.cz

Licence pro solární 
elektrárny řeší soud 
Krajský soud v Brně se 
začal zabývat opětov-
ným udělením licencí od 
Energetického regulačního 
úřadu pro solární elektrár-
ny Saša-Sun a Zdeněk-Sun 
na Chomutovsku. Žalobce 

z Nejvyššího státního 
zastupitelství Václav Kotas 
u soudu uvedl, že opětovné 
udělení licence bylo „hrubě 
nezákonné“. Podle právní-
ka ERÚ Jaroslava Moravce 
bylo vše podle zákona. 
V souvislosti se zmíněnými 
elektrárnami byla předsed-
kyně ERÚ Alena Vitásková 
nepravomocně odsouzena 
k vězení na 8,5 roku. 

Cestovních kanceláří 
ubylo
Počet cestovních kanceláří 
v Česku dlouhodobě klesá. 
Těch, které jsou pojištěny 
pro případ úpadku, je 881. 
V roce 2012 jich v tuzemsku 
působilo 1092. /bru, čtk/ 

Krátce

národní divadlo zaplatí 
dravci z Motoinvestu
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složitá strukturA. Část z financí z vydraženého objektu poputuje společnosti Glory Daze se 
sídlem na Britských Panenských ostrovech. Její zájmy v Česku hájí firma EC Group. 

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/evropsky-primat-bell-v-praze-otevrel-lakovnu-vrtulniku-1294889
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n Rezoluce Evropské-
ho parlamentu tvrdí, 
že EU má i v budouc-
nu používat tvrdší 
posuzování čínského 
dumpingu.

Jan Stuchlík

Dokud Čína nesplní ev-
ropská kritéria pro tržní 
ekonomiku, nemá Evropská 
unie pro posuzování a trestá-
ní dumpingových dovozů 
používat vůči čínskému 
zboží standardní metody. 
Unie se však musí držet 
pravidel Světové obchodní 
organizace (WTO) a přístu-
pového protokolu, kterým 
Čína vstoupila do WTO. Tuto 
rezoluci odhlasovali poslanci 
Evropského parlamentu 

a dali Evropské komisi 
najevo, jak si představují 
změny v antidumpingovém 
nařízení, s nimiž by měla 
komise přijít v létě.

Z přístupového protokolu 
v polovině prosince zmizí 
ustanovení, které dává právo 
použít nestandardní metodu 
pro posouzení dumpingu, 
pokud vyšetřovaný exportér 
neprokáže, že v jeho oboru 
panují tržní podmínky. EU 
v těchto případech posuzuje 
čínské vývozní ceny s ce-
nami ve vybraných třetích 
zemích, které považuje za 
tržní ekonomiky.

Poslanci se v rezoluci při-
klonili k právnímu názoru, 
že i po vypršení platnosti 
inkriminované pasáže bude 
přístupový protokol umož-
ňovat použití nestandard-
ních metod. EU tedy nebude 

muset srovnávat čínské 
vývozní ceny s cenami vy-
váženého zboží na čínském 
trhu, aby zjistila, jestli se 
vývozci dopouštějí neférové 
konkurence. Poslanci také 
vyzvali komisi, aby v tomto 
duchu navrhla změny anti-
dumpingového nařízení.

V unijním sporu o ochra-
nu před nekale levnými 
dovozy z Číny se europo-
slanci postavili za ohrožená 
průmyslová odvětví jako 
ocelářství nebo keramický 
průmysl. Právní služba 
komise se na začátku 
roku přiklonila k názoru, 
že Evropa od prosince 
už nestandardní metody 
nebude moci používat. Pro 
benevolentnější přístup 
k čínským dovozům je také 
část členských zemí jako Ni-
zozemsko či Velká Británie. 
„Objevuje se nové geografic-
ké rozdělení. Severozápad je 
proti jihovýchodu Evropy,“ 
komentuje situaci europo-
slanec za Evropskou lidovou 
stranu Franck Proust.

Členské státy nyní čekají, 
s jakým návrhem přijde 
v létě komise. Ta nyní vyhod-
nocuje veřejnou konzultaci 
k antidumpingové ochraně, 
v níž jí přišlo přes pět tisíc 
odpovědí.

Poslanci žádají 
vůči Číně přísnost

Putin souhlasí s prodejem podílů ve VTB a Alrose 

Ruský prezident Vladimir Putin schválil předběžný plán 
prodeje části státních podílů v druhé největší ruské bance 
VTB a v těžaři diamantů Alrosa. U obou firem by měla 
Moskva prodat 10,9 procenta akcií. Podíl ruského státu 
v Alrose má podle Kremlu klesnout na 33 procent, podíl ve 
VTB pak na 50 procent plus jednu akcii.

Bayer zkoumá možnou koupi Monsanta

Německý chemický a farmaceutický koncern Bayer zkou-
má možnost převzetí americké biotechnologické společ-
nosti Monsanto. Spojením obou firem by vznikl největší 
dodavatel osiv a zemědělské chemie na světě.

Japonský Sharp prohloubil ztráty 

 Japonský výrobce elektroniky Sharp v uplynulém finanč-
ním roce utrpěl provozní ztrátu 162 miliard jenů (35,1 mi- 
liardy korun). Oproti předešlému období tak ztráta 
vzrostla na více než trojnásobek. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,390

Čína 1 3,642

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,603

Japonsko 100 21,711

Kanada 1 18,523

Maďarsko 100 8,584

Norsko 1 2,927

Polsko 1 6,116

Rusko 100 36,662

Švédsko 1 2,907

Švýcarsko 1 24,426

Turecko 1 8,048

USA 1 23,729

Velká Británie 1 34,259

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 12. 5. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,90 -1,03

ČEZ 434,90 1,14

Erste Bank 635,00 0,75

Fortuna 83,30 -0,83

Kofola 426,80 0,42

KB 942,90 2,49

Moneta 74,60 2,19

O2 CR 236,00 0,51

Pegas 792,50 -1,55

Philip Mor. ČR 12 451,00 -4,22

PLG 205,20 -0,87

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 175,10 -1,63

VIG 501,00 -0,20

Celkový objem (v tisících korun) 781 793,62

Akcie na pražské burze 12. 5. 2016 

V anketě českého Svazu průmyslu a dopravy tvrdí 64 procent 
oslovených firem, že by jim nevadilo, pokud by Evropská komise Číně 
status tržní ekonomiky neudělila a dál používala přísnější metodu pro 
posuzování dumpingu. Naopak 36 procentům firem by pokračování 
stávajícího stavu vadilo. Bojí se možného propadu evropského 
exportu na čínský trh. Česká vláda by podle firem měla prosazovat 
neudělení statusu a koordinovat svou pozici s ostatními členy EU, 
zejména se státy visegrádské čtyřky.

Český průmysl 
Číně ulevit nechce jaPonská automobilka Nissan Motor se dohodla, že koupí 

zhruba třetinový podíl v menším konkurentovi Mitsubishi Mo-
tors, který se nyní potýká se skandálem kolem falšování údajů 
o spotřebě pohonných hmot. Nissan za podíl zaplatí 237,4 mi- 
liardy jenů (téměř 52 miliard korun). Stane se tak největším 
akcionářem automobilky Mitsubishi a získá nad ní faktickou 
kontrolu. Na snímku o transakci informuje prezident a gene-
rální ředitel společnosti Renault-Nissan Carlos Ghosn během 
včerejší tiskové konference v Jokohamě.

NiSSAN SpolKl MitSuBiShi
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n Akcie Monety už 
mají na své pažbě 
první zářezy.

Jaroslav Bukovský

Prvním známým akcioná-
řem z řad velkých hráčů, 
kteří upsali akcie Monety 
Money Bank (dříve GE 
Money Bank), je hedgeový 
fond Horizon21 Macro, 
za nímž stojí exbankéř 
švýcarské UBS Rainer-Marc 
Frey, médii přezdívaný jako 
zlatý hoch švýcarského 
bankovnictví. V Monetě 
vlastní podle regulatorních 
informací České národní 
banky akcie za zhruba dvě 
miliardy korun, což odpoví-

dá 5,5procentnímu podílu. 
Finančník má historii 
v disciplíně spekula-
tivních investic. 

Další jména 
akcionářské 
struktury 
Monety po 
květnovém 
úpisu akcií 
zatím ne-
jsou známa, 
největším 
minoritním 
akcionářem 
prozatím zůstává se 
49 procenty americká GE. 

Po šesti měsících od vstu-
pu na pražskou burzu plá-
nují Američané svůj zbylý 
podíl začít postupně redu-
kovat, a to prodejem akcií 

na trhu. Po dva následující 
roky pak hodlá GE posky-

tovat bance podporu. 
Akciovou odměnu 

za IPO dostal i šéf 
banky Tomáš 

Spurný, který 
vlastní kolem 
75 tisíc akcií. 

S akciemi 
Monety se 

začalo v před-
běžném režimu 

obchodovat 
minulý pátek. Práv-

ním poradcem skupiny 
GE pro vstup na burzu byla 
advokátní kancelář Weil, 
Gotshal & Manges. Od upi-
sovací ceny 68 korun akcie 
posílily zhruba o jedenáct 
procent.  více e15.cz

Podíl v monetě získala 
hvězda švýcarského 
bankovnictví Frey
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Zhruba

11 %
získal nový titul pražské 

burzy od minulého  
pátku.

on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu 
ve dvoulůžkovém standardním pokoji 
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
SOAI – soft all inclusive

Destinace dny odlety hotel strava cena
ITÁLIE - KALÁBRIE 8 3.6. Praha 4* AI light 11 390 Kč
KAPVERDY - OSTROV SAL 8 20.5. Praha 4* AI 21 990 Kč
TUNISKO - PEVNINA 8 17.5. Praha 4* AI 6 690 Kč
EGYPT – HURGHADA 8 18.5. Pr+Br+Os 4* AI 9 990 Kč
EGYPT – MARSA ALAM 8 19.5. Praha 4* AI 11 990 Kč
MAROKO - VELKOLEPÁ MĚSTA 8 21.5. Praha 3* PP 9 790 Kč
ŘECKO - KRÉTA 8 4.6. Praha 3* AI 11 490 Kč
TUNISKO - DJERBA 8 27.5. Praha 4* AI 8 990 Kč
ŘECKO - KOS 8 2.6. Praha 3* SOAI 10 390 Kč
ŠPANĚLSKO - MALLORCA 8 4.6. Praha 3* PP 8 990 Kč

SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 4.6. Praha 4* PP 14 990 Kč

ITÁLIE - SICÍLIE 8 5.6. Praha 3*+ PLP 11 990 Kč

TURECKO - MARMARIS 8 16.6. Praha 3* AI 11 390 Kč

TURECKO - BODRUM 8 16.6. Praha 3* AI 11 290 Kč

ŘECKO - RHODOS 8 7.6. Praha 3*+ AI 12 690 Kč

Last Minute
Leťte létu naproti

Nízké červnové ceny !

� inzerce

Pokud se obyvatelé Británie 
v červnu rozhodnou pro 
odchod své země z Evropské 
unie, výsledkem by mohlo být 
prudké oslabení britské libry 
a pravděpodobně i zvýšení 
nezaměstnanosti. Uvedla to 
včera britská centrální ban-
ka, která tak zvýšila varování 

před ekonomickými dopady 
takzvaného brexitu. Banka 
předtím ponechala beze změ-
ny svou základní úrokovou 
sazbu na 0,5 procenta.

Devítičlenný výbor banky 
rovněž uvedl, že pokud 
bude výsledkem červnového 
referenda odchod Británie 

z evropského bloku, budou 
domácnosti a firmy pravdě-
podobně odkládat výdaje a in-
vestice. „Pravděpodobně se 
také bude dál znehodnocovat 
libra, možná velmi výrazně,“ 
uvedla banka ve své nejnověj-
ší prognóze. Tato kombinace 
vlivů by mohla vést k nižšímu 
hospodářskému růstu a pod-
statně vyšší inflaci.

Guvernér Mark Carney 
prohlásil, že banka se bude 
snažit kompenzovat pří-
padné negativní dopady na 
ekonomiku, zdůraznil ale, 
že měnová politika má své 
hranice. „Měnová politika 
nemůže okamžitě vyvážit 
všechny vlivy takového 
šoku,“ řekl. 

Centrální banka rovněž 
snížila odhad růstu britské 
ekonomiky na 2,0 procenta. 
Ještě v únoru předpokládala 
růst o 2,2 procenta. Podle 
analytiků to ukazuje, jak na 
ekonomiku už doléhá nejis-
tota ohledně referenda. /čtk/

Britská centrální 
banka varovala 
před riziky brexitu

Banka rovněž snížila 
odhad letošního 
růstu britské 
ekonomiky 
na 2,0 procenta.

Průmyslová výroba v euro-
zóně se v březnu mezimě-
síčně snížila o 0,8 procenta. 
Oznámil to statistický 
úřad Eurostat. Výroba tak 
zaznamenala druhý pokles 
za sebou, ačkoli analytici 
očekávali její stagnaci. Eu-
rostat navíc opravil tempo 
únorového poklesu produk-
ce na 1,2 procenta z ohláše-
ných 0,8 procenta. Nejno-
vější údaje tak naznačují, že 
celkový hospodářský růst 
v eurozóně mohl být v prv-
ním čtvrtletí pomalejší, než 
se předpokládalo.

Dnes Eurostat zveřejní 
zpřesněnou zprávu o HDP. 
Nepříznivý vývoj průmyslo-
vé výroby v únoru a březnu 
by mohl vést k opravě tem-
pa hospodářského růstu 
eurozóny v prvním čtvrtletí 
směrem dolů.

Nejnovější údaje o prů-
myslové výrobě jsou podle 

analytiků dalším důka-
zem toho, že hospodářské 
vyhlídky eurozóny tlačí 
dolů řada faktorů, včetně 
obav ohledně stavu světové 
ekonomiky, za kterými stojí 
zejména zpomalování hos-
podářského růstu v Číně.
„Dnešní údaje podporují 
náš názor, že hospodářský 
růst v eurozóně letos zpo-
malí na zhruba 1,2 procenta 
z loňských 1,5 procenta,“ 
uvedl analytik Stephen 
Brown ze společnosti Capi-
tal Economics.

V celé unii se průmyslová 
produkce v březnu mezimě-
síčně snížila o 0,5 procenta 
po únorovém jednoprocent-
ním poklesu. Nejvýraznější 
propad výroby zaznamena-
lo v rámci EU Irsko, které 
vykázalo pokles o více než 
11 procent. Nejlépe si vedlo 
Chorvatsko, kde se produk-
ce zvýšila o pět procent. /čtk/

Průmyslová výroba 
v eurozóně klesá

http://zpravy.e15.cz/byznys/finance-a-bankovnictvi/podil-v-monete-ma-zlaty-hoch-svycarskeho-bankovnictvi-akcie-ziskal-i-spurny-1294826
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n Po dobu senátního 
soudního tribunálu 
bude zemi řídit vi-
ceprezident Michel 
Temer. Pokud bude 
Rousseffová uznána 
vinnou, doslouží 
i její současný volební 
mandát.

Zdeněk Pečený

Brazilští senátoři včera 
nad ránem odhlasovali 
pozastavení výkonu funkce 
prezidentce Dilmě Roussef-
fové, kterou čeká soud kvůli 
obviněním z manipulování se 
státním rozpočtem. K hlaso-
vání se členové horní komory 
brazilského parlamentu 
dostali až po osmnáctihodi-
novém debatním maratonu. 

Pro odvolání Rousseffové, 
která je druhou hlavou státu 
donucenou k nedobrovolné-
mu odchodu od roku 1985, 
kdy byla v Brazílii obnovena 
demokracie, se vyslovilo 
55 senátorů, 22 bylo proti. 
Takový výsledek se očekával, 
Rousseffová tak musí co nej-
dříve přerušit výkon funkce 
a čelit speciálnímu soudní-

mu tribunálu, který může 
trvat až 180 dní. Do funkce 
se bude moci vrátit, pokud 
budou méně než dvě třetiny 
senátorů přesvědčeny o její 
vině. Málokdo ale věří, že 
politička proces přežije. 
„Ztratila schopnost zemi 
vládnout,“ uvedl Aloysio 
Nunes Ferreira, senátor za 
středopravicovou PSDB. 

Do uvolněného křesla 
hlavy státu usedl dosavadní 
viceprezident Michel Temer 
a v případě, že bude Roussef-
fová uznána vinnou, doslou-
ží její volební období do roku 
2019. Oznámil i jména více 
než dvacítky svých ministrů. 
„Společnost už nesnese další 
odříkání se slibem lepších 
zítřků, pokud uvidí důvěry-

hodnout vizi,“ citoval deník 
Wall Street Journal Martu 
Suplicyovou, která zběhla 
z Rousseffové politické 
strany.

Brazílie se necelé tři měsí-
ce před začátkem olympiády 
v Riu de Janeiro propadá do 
stále hlubší politické krize. 
Propast mezi dvěma znepřá-
telenými tábory symbolizuje 
rozhodnutí z počátku tohoto 
týdne, kdy předseda dolní 
komory parlamentu zrušil 
dubnové rozhodnutí po-
slanců Rousseffovou vydat 
senátnímu tribunálu. Prý 
šlo o pokus o vtip. Šéf senátu 
ale odvětil, že senát na toto 
„zrušení“ nebude brát zřetel 
a přistoupí k hlasování o za-
hájení soudního procesu.

rousseffová musí 
před tribunál

n Pivnice, z níž vyrazil 
dobýt svět Adolf Hit-
ler, hostí akci Alterna-
tivy pro Německo.

Slavná mnichovská restaura-
ce Hofbräukeller musí dnes 
a zítra ve svých prostorách 
uspořádat akci pravicově 
populistické Alternativy 
pro Německo (AfD), i když ji 
původně zakázala. Rozhodl 
o tom mnichovský soud, 
podle nějž má AfD na proná-
jem sálů platnou smlouvu.

Provozovatel proslulého 
mnichovského podniku, ve 
kterém kdysi řečnil i nacis-

tický vůdce Adolf Hitler, sice 
s místním sdružením AfD 
uzavřel smlouvu o proná-
jmu, ale později akci, které se 
má zúčastnit několik stovek 
lidí i šéfka strany Frauke 
Petryová, odmítl uspořádat. 
Zdůvodnil to bezpečnostní-
mi obavami a tím, že se mu 
nelíbí radikální pravicové 
smýšlení strany.

Mnichovská AfD se ale 
s věcí obrátila na soud a ten 
jí dal za pravdu. Provozova-
tel podniku podle něj lhůtu, 
do které mohl smlouvu vy-
povědět, promeškal. Mimo-
řádné důvody k vypovězení 
smlouvy soud také nenašel.

Budova pivnice a restau-
race Hofbräukeller stojí 
v centru bavorské metropole 
od konce 19. století. V její 
historii lze najít i stinné 
stránky. Například na pod-
zim roku 1919 zde vystoupil 
Adolf Hitler se svým prvním 
stranickým projevem. /čtk/

Soud přinutil restauratéra
hostit pravicové populisty 

Na podzim roku 1919 
vystoupil v této 
pivnici se svým 
prvním stranickým 
projevem Adolf Hitler.

hiStorie všude kolem. Mnichovská pivnice a restaurace Hof-
bräukeller stojí v centru bavorské metropole od konce 19. století. 
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Brazilský nejvyšší soud včera povolil zahájit vyšetřování vůdce 
opozice Aécia Nevese za korupci. O vyšetřování požádala generální 
prokuratura. Neves, který prohrál v prezidentských volbách s Dilmou 
Rousseffovou a patří k iniciátorům tažení proti ní, je podle žalobců 
zapojen do korupčního schématu kolem státní ropné společnosti 
Petrobras. Generální prokurátor Rodrigo Janot řekl, že panuje 
podezření, že na Nevesově kontě skončilo nespecifikované množství 
peněz ze státních podniků spojených s kauzou Petrobras. Nevese 
jako senátora chrání imunita, a k jeho vyšetřování je proto zapotřebí 
rozhodnutí nejvyššího soudu. /čtk/

vyšetřován bude 
i šéf brazilské opozice neves

vidí to jinak. Brazilská prezidentka Dilma Rousseffová označi-
la své sesazení za puč a obvinění za nespravedlivá.
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n Zahájení provozu 
první části protira-
ketového štítu NATO 
bere Rusko jako ohro-
žení své bezpečnosti.

Na vojenské základně De-
veselu v Rumunsku uvedly 
včera USA do provozu proti-
raketový systém, který bude 
součástí štítu chránícího ev-
ropské členy NATO před ba-
listickými raketami. Moskva 
v reakci na to oznámila, že 
přijímá příslušná opatření 
k zajištění své bezpečnosti. 

Podle mluvčího Kremlu po-
važuje Rusko štít za hrozbu 
pro svou národní bezpeč-
nost. Podle Washingtonu ale 
není systém namířený proti 
Rusku. Evropu má prý chrá-
nit před možným raketovým 
útokem z Blízkého východu, 
především z Íránu.

Podle generálního tajem-
níka NATO Jense Stolten-
berga systém představuje 
„důležité posílení schopnosti 
bránit evropské spojence 
proti šíření balistických střel 
z oblasti mimo euroatlan-
tický prostor“, především 

pak z Blízkého východu. „Ru-
munský systém není, stejně 
jako ten v Polsku, namířený 
proti Rusku,“ dodal.

Podle šéfa branného výbo-
ru ruské sněmovny, admirála 
Vladimira Komojedova, jde 
naopak o přímou hrozbu pro 
Rusko. „To vše je na sto, 200, 
300, tisíc procent namíře-
no proti nám,“ uvedl. „Jde 
o další krok k tomu, aby bylo 
Rusko vojensky a politicky 
potlačováno,“ řekl také vyso-
ce postavený činitel ruské-
ho ministerstva zahraničí 
Andrej Kelin. /čtk/

obranný systém nato 
v rumunsku vadí rusům

VERZE PRO iPAD I ANDROID
V APLIK ACI APP STORE Z ADEJTE DO V YHLEDÁVACÍHO POLE „MAGAZÍN FORMEN HD“

A V GOOGLE PL AY Z ADEJTE „MAGAZÍN FORMEN“

STÁHNĚTE SI ČASOPIS

 DO TABLETU!

� inzerce

n Země uvnitř schen-
genského prostoru 
mohou dál sledovat 
pohyb cizinců. 

Kontroly na některých vnitř-
ních hranicích schengenské-
ho prostoru budou moci být 
prodlouženy až o dalšího půl 
roku. Příslušný návrh Evrop-
ské komise včera potvrdily 
členské země osmadvacítky.

Rozhodnutí se týká 
konkrétně hranic Rakouska 
s Maďarskem a Slovinskem, 
Německa s Rakouskem, 
dánských pozemních i ná-
mořních hranic s Německem, 
kontrol ve švédských přísta-
vech na jihu země a na mostě 
přes úžinu Öresund a v nor-
ských přístavech a na lodních 
spojeních do Německa, Dán-
ska a Švédska. Jde o země, 
jež už kontroly zavedly a bez 

nynějšího rozhodnutí by 
s nimi musely přestat.

Komise prodloužení na-
vrhla na základě zjištění, že 
Řecko nedokázalo ve stano-
vené lhůtě odstranit závažné 
nedostatky v kontrole vněj-
ších hranic EU. Balkánská 
země sloužila v minulých 
měsících jako hlavní vstupní 
brána do Evropy pro tisíce 
migrantů připlouvajících 
především z Turecka. /čtk/

kontroly budou pokračovat

Sociální demokraté si 
vybrali Christiana Kerna
Novým rakouským kanc-
léřem se podle všeho stane 
dosavadní šéf rakouských 
drah Christian Kern (na 

snímku). Na padesátiletém 
manažerovi, který byl od 
začátku jedním z favoritů 
na post uvolněný Werne-
rem Faymannem, se shodly 
špičky sociální demokracie. 
Jeho nominaci by dnes 
mohly oznámit oficiálně.

Turci tvrdí, že podmínky 
Evropské unie splňují
Turecko podle svého 
ministra pro evropské 
záležitosti Volkana Bozkira 
splňuje všech 72 podmínek 
Evropské unie pro zavedení 
bezvízového styku mezi 
oběma stranami v rámci 
březnové dohody o migraci. 
Bozkir, který je na návštěvě 

v Evropském parlamentu ve 
Štrasburku, řekl, že by bylo 
nepřijatelné a nespraved-
livé, kdyby Brusel odložil 
zrušení víz, které je sou-
částí širší migrační dohody 
mezi EU a Tureckem.

Německé ubytovny pro 
běžence se vyprazdňují
V Německu je nyní asi 
155 tisíc volných míst v uby- 
tovnách pro uprchlíky. 
Jejich nárůst souvisí 
s prudkým snížením počtu 
běženců přicházejících do 
země. Zatímco ještě v listo-
padu loňského roku přišlo 
do Německa na dvě stě tisíc 
běženců, letos v dubnu úřa-
dy zaregistrovaly kolem 
16 tisíc žadatelů o azyl.

Papež zvažuje kněžské 
svěcení pro ženy

Papež František ustaví ko-
misi, jež prozkoumá mož-
nost nejnižšího kněžského 
svěcení pro ženy. Reagoval 
tak na dotaz, který byl 
vznesen během audience 
členek Unie generálních 
představených ženských 
kongregací ve Vatikánu. 
Podle hlavy katolické církve 
jsou ženy v roli jáhnů „mož-
ností dneška“ a o změnách 
pravidel by se mělo mluvit 
i proto, že tento úřad ženy 
zastávaly i v období raně 
křesťanské církve. /čtk/

Krátce
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Na dostih se sázelo 
i padesát tisíc, dnes 
tak pět stovek
n Dostihovému sázení v Česku se přes slavnou minulost 
vede bídně ve srovnání se sázkami na fotbal či hokej. 
„Našimi návštěvníky jsou hodně rodiny s dětmi. Přijdou na 
odpoledne do Chuchle a zájem o dostihy podpoří sázkou,“ 
říká šéf dostihové sázkové kanceláře Betino a zároveň 
ředitel závodiště v Chuchli Petr Drahoš.

Dušan Kütner

 Kdy se dostihovému sá-
zení vedlo v Česku nejlépe?
Sázky na dostihy v Česku 
nikdy nebyly dominantním 
typem sázení. Ale určitě to 
bylo zajímavé za komunistů. 
Legálně se dalo sázet jen ve 
dvou nebo třech kasinech 
a pochopitelně u monopolní 
Sazky. Takže nelegální hra 
měla své klienty, prostředí 
dostihů k tomu patřilo. Černí 

bookmakeři jako Michal Ho-
ráček a další tak byli nějak 
trpěni všemi včetně policie 
a jiných složek, stejně tak 
jako ekonomická šedá zóna. 
Byl to určitý kolorit, stejně 
jako byli tehdy veksláci, 
taxikáři apod. Co bylo hodně 
charakteristické, že mezi 
určitou skupinou lidí bylo 
množství volných peněz. 
Lidé moc nevěděli, co s nimi. 
Taxikáři, recepční, číšníci, 
řezníci a podobné kategorie 
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neměli do čeho moc inves-
tovat. Nemohli si koupit 
pátý, šestý, sedmý dům nebo 
ještě dražší auto, to by měli 
problém. K penězům se 
proto chovali lehkovážněji. 
To platilo nejen pro dosti-
hy – tehdy se organizovaly 
všelijaké skořápky, krabičky 
a další hry. Ilegální hazard 
také fungoval, protože stát 
nevyvíjel žádné velké restrik-
ce. Alespoň si nevzpomínám 
na nějaký vážnější problém.

 To s listopadem 89 ale 
skončilo, ne?
I po revoluci to ještě pár 
let pokračovalo. Zažil jsem 
jako sváteční návštěvník 
pražských dostihů majitele 
velkých soukromých firem, 
které už dnes ani neexistu-
jí, nebo jejich majitelé žijí 
někde v Thajsku. Šli a na 
každý dostih dávali pade-
sát, šedesát tisíc korun. Náš 
dnešní klient obrací tři čtyři 
stovky, a když je bohatý, tak 
pět. Chová se k penězům vel-
mi racionálně. Bere to jako 
určitou emoci při dostihu, že 
když si na koně vsadí, tak má 
komu fandit. To je jeho prio-
ritní pocit a moc nekalkuluje 
s tím, jestli vyhraje o něco 
více nebo méně. Rozhodně 
do toho nejde po hlavě, jak 
bylo obvyklé v porevoluční 
době. Boom skončil někdy 
v polovině devadesátých let. 
Ale i tehdy byl obrat dostiho-
vých sázek jen asi pětačtyři-
cet milionů.

 Ovšem v tehdejší měně, 
dnes by to přece mělo být 
více?
Já vím, ale pro spoustu lidí je 
stovka pořád stovkou. Pořád 

máme vstupné na dostihy 
sto dvacet korun jako před 
dvaceti lety. Těžko to může-
me zvýšit, protože kupní síla 
není nijak dramaticky vyšší. 
Jsou teorie o tom, jak vypadá 
spotřební koš a kolik peněz 
lidem zbývá na volnočasové 
aktivity. Lidé sice mají větší 
příjmy, ale povinné výdaje 
lidí a domácností jsou rov-
něž vyšší. Navíc přibyly nové 
fenomény, lidé více utrácejí 
za dovolené a hypotéky, 
ale na zábavu a sport si 
pořád odkládají jen malou 
část. Našimi dnešními ná-
vštěvníky jsou hodně rodiny 
s dětmi, prostě přijdou na 
sváteční odpoledne do Velké 
Chuchle a svůj zájem o do-
stihy podpoří sázkou. 

 Podle statistik minister-
stva financí se na dostihy 
v Česku prosází asi 
30 milionů korun, zatímco 
u kurzových sázek to je 
29 miliard. Čím je ten ob-
rovský rozdíl dán?
Český trh má svá specifika. 
Nelze to porovnávat se Spo-
jenými státy, kde jsou herny 
kromě hráčských center, 
jako je Las Vegas nebo Atlan-
tic City jen na závodištích. 
Všichni, kteří si ve Státech 
chtějí zahrát, tak musí na 
závodiště – ať už na dostihy 
nebo k hracím automatům. 
Nemůžeme se srovnávat 
ani se skandinávskými 
zeměmi a Francií, kde má 
sázková kancelář monopol-
ní postavení. Ale i v Polsku 
nebo Maďarsku zůstaly velké 
sázkovky státní a jsou prak-
ticky majoritním hráčem 
na trhu. Mají několik set 
poboček a mohou nabízet 
dostihové sázky a nenesou 
s tím náklady navíc. Nicmé-
ně v porovnání se zeměmi, 
jako je Polsko, Maďarsko 
nebo Slovensko, je náš obrat 
podobný nebo spíše vyšší.

 Zavést dostihové sázky 
ve velkém se nepodařilo ani 
Fortuně, kterou spoluzaklá-
dal právě Michal Horáček…
V Česku pro to prostředí ne-
bylo. Majitelé Fortuny jsou 
i naši známí a od založení 
Fortuny se jednalo o tom, že 
by nabírala i dostihové sáz-
ky. Zkoušelo se to v herně ve 
Vodičkově ulici v Praze i v ji-
ných pobočkách. Ale pořád 
jim marketingově vycháze-
lo, že to není efektivní. Do 
Vodičkovy chodila uzavřená 
skupina padesáti sto hráčů – 
a to je příliš málo na to, jaké 
náklady s tím Fortuna měla. 
Byla i řada dalších pokusů – 

 Vstupné na dostihy 
máme pořád sto 
dvacet korun jako 
před dvaceti lety. 
Těžko to můžeme 
zvýšit, protože 
kupní síla není nijak 
dramaticky vyšší. Lidé 
sice mají větší příjmy, 
ale povinné výdaje 
jsou rovněž vyšší. 



www.e15.cz | 11 |

Zakládající 
akcionář 
Dostihového 
spolku 
Pardubice 
(1992), dalších deset let byl 
předsedou představenstva. 
Poté se stal ředitelem firmy 
Conseq Park provozující 
závodiště ve Velké Chuchli. 
Je předsedou představenstva 
firmy Toto CZ provozující 
sázkovou kancelář Betino.

Petr 
Drahoš (60)
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všechny skončily výrazným 
ekonomickým neúspěchem.

 Černý trh s kurzovým 
sázením má prý v Česku 
stejnou velikost jako trh 
legální. Jak je tomu u dosti-
hového sázení?
Když jsme tady v Chuchli 
před patnácti lety začínali, 
tak to byl docela výrazný 
segment. Černí bookmakeři 
nám ubírali výraznou část 
tržeb. Ve spolupráci s magis-
trátem a policií jsme udělali 
nějaká opatření. Nebyla pří-
liš represivní, protože na 
druhou stranu se to týkalo 
lidí, kteří sem na závodiště 
chodili léta, a trochu to patří 
k jejich koníčkům. Ne všich-
ni to navíc dělají pro peníze. 
Díky opatřením jsme se 
s tím vyrovnali. Nyní si tady 
občas lidé mezi sebou vsadí, 
ale nemá to žádný systém, 
není to žádný ilegální proti-
hráč. Jsou to opravdu senioři 
kolem sedmdesáti i osm-
desáti let, kteří z nostalgie 
sázejí mezi sebou.

 Jak ovlivní návštěvnost 
a ochotu sázet dopingový 
skandál s vítězem Velké 
pardubické v loňském roce, 
kdy byl vítěz diskvalifiko-
ván?
Dostihy v Česku se konaly 
dvacet let bez skandálů 
a problémů. Neperou se 
tady žádné černé peníze, je 
to hodně férové prostředí. 
Doping je ve všech sportech 
citlivá oblast. Tady to ale 
byla opravdu nešťastná 
náhoda, kdy byly do krmiva 
zpracovány zbytky od jedné 
potravinářské firmy obsahu-
jící čokoládu a kávu. Nemys-
lím si, že by to mělo cokoliv 
ovlivnit. Je to nepříjemné, 
hlavně z hlediska majitelů 
a trenérů onoho koně, což 
jsou lidé, kteří jsou fajn. Ale 
tak to v životě chodí.

 Kromě toho letos začala 
sezona o dva týdny později. 
Důvodem byly spory o výši 
poplatků odváděných členy 
Jockey Clubu závodištím, 
které nyní činí pět procent, 
a Jockey Club nabízel tři 
a půl. Už jste se dohodli?
Ano, zůstalo pět procent. 
Každý obor má různé obdo-
bí. Struktura Jockey Clubu, 
kterou jsem sám pomáhal 
zakládat, je už přežitá stejně 

budou běhat dostihy, ale 
část peněz, které získáváme, 
musíme zase dát do rozvoje 
infrastruktury areálu, tech-
nologií a podobně.

Dostihy jsou drahý sport. 
Závodiště musejí obhájit 
svou ekonomickou existen-
ci. Mottem naší společnosti 
není tvořit jen zisky a di-
videndy. Dostihová dráha 
v Chuchli je ale náročná 
jako deset fotbalových 

jako způsob rozhodování 
uvnitř organizace. Je to kom-
plikované a špatně se jedná 
jak vedení Jockey Clubu, tak 
pořadatelům. Tam vidím 
základ problému. Plyne 
z toho poučení, že podmínky, 
za jakých se mají dostihy po-
řádat, je mít potřeba shrnuté 
někdy do července srpna. 
I my máme své akcionáře, 
kteří mají nějaké představy. 
Ty spočívají v tom, že se tady 

hřišť. Požadavky na trávník 
jsou podobné, musíte sekat 
čtyřikrát pětkrát za týden, 
musíte zavlažovat, hnojit. 
Navíc tady máme specific-
kou, konstrukčně nevydaře-
nou, tribunu, která techno-
logicky každý rok vyžaduje, 
abychom do ní investovali 
dva až tři miliony korun s cí-
lem zlepšit sociální zařízení, 
výtahy či VIP prostory.

 Chystáte nějakou větší 
investici v budoucnu?
To bude hodně záležet na 
tom, jak se dohodneme 
s Jockey Clubem. Když 
budou podmínky tvrdší, tak 
budeme muset plány ome-
zit. K našim příjmům patří 
vstupné, sázky, sponzoři, to 
je zcela zásadní. Nemůže-
me si stěžovat na nezájem 
reklamních partnerů, zejmé-
na o akce při dostihových 
dnech je zájem. Ale stát je 
malý a parametry spor-
tovního marketingu jsou 
omezené. Sice nám postup-
ně vzrůstá návštěvnost, ale 
když ze 120 korun zaplatíte 
DPH, poplatky magistrátu, 
pokladní a pak celý areál 
uklidíte, tak vám zůstane 
třetina.

Ale nechci, aby to vypa-
dalo, že si stěžuji. Děláme to 
rádi a šli jsme do toho s tím, 
že jsme podmínky znali. Ne-
znám žádný velký sportovní 
areál v Česku, který je schop-
ný se sám udržet v chodu jen 
ze svých příjmů. Samofinan-
covatelnost sportu v Česku 
je obecně chabá, respektive 
žádná. Bez podpory měst či 
státu si téměř žádný sport 
svou infrastrukturu neudrží 
a to platí i o obchodně nej-
zajímavějších oborech, jako 
je fotbal a hokej. My žijeme 
a zajišťujeme rozvoj areálu 
prakticky za prostředky, 
které jsme schopni si svojí 
činností vydělat.

 Neznám žádný 
velký sportovní 
areál v Česku, který 
je schopný se sám 
udržet v chodu jen 
ze svých příjmů. A to 
platí i o obchodně 
nejzajímavějších 
oborech, jako je 
fotbal a hokej. 
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Tvář dne 

 Pokud by to mělo pokračovat, 
tak se pojďme bavit o tom, jestli
GIBS v této podobě vůbec má 
smysl,
řekl o zatýkání v policejních řadách 
ministr vnitra Milan Chovanec
str. 2
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Šněrování  
Sobotkově 
vládě jde
Sledovat a hlavně pocho-
pit jednání dolní komory 
parlamentu nebylo jedno-
duché ani v době, kdy její 
zasedání nebyla ani zdaleka 
tak chaotická jako nyní. Teď, 
v době vršících se mimořád-
ných schůzí, věčně přerušo-
vaných plén a přetahování 

jednotlivých bodů programu 
z měsíce na měsíc je to ještě 
těžší. Laický pozorovatel to 
nejspíš vyhodnotí pros-
tě jako chaos a dál už nic 
nezkoumá. Bližší pohled ale 
dává jiný obrázek. 

Současné většině, která 
má parlament jasně pod 
kontrolou, se velmi daří. Pře-
devším přijímat zákony, kte-
ré zvyšují závislost ekono-
miky a nestátních podniků 
na vládě. Do parlamentních 
prázdnin má sice sněmovna 
před sebou ještě dvě schůze, 
bilance už je ale jasná. Mezi 
přijatými normami převažu-
jí ty, které do ekonomického 
života vnášejí různé regula-
ce. Počínaje těmi nejnápad-
nějšími, jako jsou kontrolní 

hlášení a slavná EET, a konče 
normami, podle nichž se 
zřizují nové a nové registry. 
Jednoznačnou prioritou So-
botkova kabinetu je prosazo-
vání předloh, které omezují 
ekonomickou svobodu. O zá-
konech omezujících svobodu 
osobní se dá říci totéž.

Zatímco bič na podnikate-
le, firmy a občany parlament 
splétá úspěšně, na politiky 
a politické strany jaksi 
nezbývá čas. Ještě v břez-
nu žily nejen parlamentní 
kuloáry debatami o normě, 
která má politiky donutit, 
aby si vybrali, zda chtějí být 
ve vládě, nebo podnikat. 
Pro zákon o střetu zájmů 
se ve sněmovně vžil název 
Lex Babiš. Momentálně se 

o něm ale nemluví a nejspíš 
ještě dlouho mluvit nebude. 
Pokud předloha do prázdnin 
neprojde alespoň druhým 
čtením, jako by neexisto-
vala. Po prázdninách bude 
v plném proudu kampaň 
před krajskými volbami 
a bude nutné mít otevřená 
zadní vrátka k povolebním 
koalicím. 

U ledu nejspíš zůstanou 
i další dvě normy, kterými 
by se měl řídit politický 
život: změna pravidel pro 
financování politických 
stran a volebních kampaní. 
I tady je jasné, že pokud 
se nedostanou na pořad 
jednání sněmovny ještě před 
prázdninami, těžko vstoupí 
v platnost tak, aby se jimi 

politické strany musely řídit 
už napřesrok. Tedy v roce 
parlamentních voleb. Vládní 
koalici ale prodlení jistě 
vadit nebude. 

Sobotkův kabinet ve své 
výkladní skříni vystavuje 
hlavně ekonomiku. Má to 
logiku, Česko je momen-
tálně v mnoha ukazatelích 
svým způsobem evropský 
premiant, vládě se minimál-
ně podařil obrat ve fiskální 
politice. Povedou ale všech-
na ta omezení a regulace, 
která pohodlně prosazuje 
v parlamentu, k tomu, aby 
se ve výloze blyštělo čím dál 
luxusnější zboží? O tom se 
dá pochybovat. Sešněrovaná 
společnost nebývá v žádném 
směru dlouhodobě úspěšná.

Komentář

Jana Havligerová
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O Kouteckého cenu 
bojuje pět dokumentů

Do nominací na prestižní 
Cenu Pavla Kouteckého se 
letos dostalo pět celovečer-
ních dokumentů. Nechybí 
mezi nimi loňská novinka 
Heleny Třeštíkové Mallory 
nebo dokument V paprs-
cích slunce Vitalyje Man-
ského. Nově porota ocení 
i jeden z pěti nominovaných 
krátkých filmů. Ceny budou 
předány 9. června v praž-
ském Divadle Archa.

Ukrajinští pohraničníci 
objevili kradené obrazy
Ukrajinští pohraničníci 
objevili u hranic s Moldav-
skem 17 obrazů starých 
mistrů, jako například 
Paula Rubense, které byly 
uloupeny loni 11. listopadu 
z muzea Castelvecchio 
v severoitalském městě 
Verona. Podle sdělení 
pohraniční služby jejich 
hodnota přesahuje  
16 milionů eur (432 milio-
nů korun).

Slezské divadlo povede 
Ilja Hurník mladší
Novým ředitelem Slez-
ského divadla v Opavě se 
stane bývalý ředitel něko-
lika divadel, ostravského 
studia České televize či 
náměstek ministra kultury 
Ilja Racek mladší. Ve funk-
ci nahradí Karla Drgáče, 
kterého opavští radní 
odvolali loni v listopadu 
kvůli jeho sporům s di-
vadelníky a divadelními 
odbory. /čtk/

Krátce

n Česká televize při-
chystala poctu  
Karlu IV. a snímek 
Hlas pro římského 
krále odvysílá tuto ne-
děli. Výsledný film po-
tvrzuje, že by podobné 
velké televizní projek-
ty měly připravovat 
větší týmy zkušených 
tvůrců.

Stanislav Šulc

Oslavy výročí Karla IV. 
se zvrhávají v očekávaný 
celonárodní kýč a přisadit 
si nyní chce i veřejnoprávní 
televize. Na svém prvním 
programu v ožehavý nedělní 
večer nasadí původní snímek 
Hlas pro římského krále, 
který rekapituluje nástup 
Karla IV. k moci. Výsledek 
vyděsí.

Za projektem stojí 
Václav Křístek, 
který je zároveň 
autorem 
scénáře 
i režisérem. 
Výběr tvůrce 
řady televiz-
ních filmů 
a především 
záznamů 
divadelních 
představení však 
je problematický 
z celé řady důvodů. Předně 
delegovat podobný počin na 
jednu osobnost je v součas-
ném televizním světě takřka 
nemyslitelné. Právě aby se 
zabránilo možným fiaskům, 
se v televizně rozvinutých 
zemích vše důsledně dělí 
a dokonce často podobné 
funkce mají mnohačlenné 
týmy. V televizi podobný 
pokus o autorství opravdu 
nemá co dělat a bohužel 
tento pokus to potvrdil až 
příliš okatě.

Křístkův scénář má řadu 
much. Vyprávění o cestě 
Karla na římský trůn je 
rámováno samotnou volbou 
pěti kurfiřtů v červenci 
1346. Jedním z nich je i Jan 

Lucemburský, který má 
s vlastním synem kompliko-
vaný vztah. Právě ten pak je 
v retrospektivních úsecích 
prohlubován a zároveň se 
leccos dozvíme o Karlově 
životě i tehdejší politice. Bo-
hužel výsledná forma příliš 
nefunguje a zjevně záměrné 
katarktické chvíle (samotná 
volba podpořená údernými 
zvukovými efekty) selhává.

Přesto nejde říct, že by byl 
scénář nepoužitelný. Křístek-
režisér ale nebyl tím, kdo 
měl scénář natočit. Křístek 
zklamal úplně ve všem, co 
si jako scenárista předepsal. 
Tragické jsou především bo-
jové scény, kde spolu bojují 
členové spolků dobového 
šermu (a také tak to vypadá), 
k tomu se Křístek nebojí 
použít asi nejhorší filmař-
ský postup – zpomaleného 
záběru. Tak otřesné nebyly 
souboje ani v Bathory a ta se 
pro bizarnost stala předmě-

tem řady vtípků. Tím ale 
filmařská tragédie 

nekončí. Nesmy-
slné jsou letecké 

záběry, střih 
pokulhává, 
korunu všemu 
nasazuje zu-
pácky použitý 

hudební pod-
kres, který buďto 

s děním nelícuje 
ani trochu, nebo 

je až příliš doslovný. 
Bohužel i většina herců se 
s papírovými dialogy nedo-
kázala poprat a pateticky vše 
odvypráví jako na divadel-
ních prknech. Povětšinou 
tak je televizní film dokona-
lým naplněním termínu kýč, 
který si tuzemští tvůrci myl-
ně zaměňují s poctou a úctou 
k tématu. Karel IV. však je 
natolik suverénní historická 
figura, že by naopak trochu 
zdravé neúcty jistě snesla.

Světlým bodem tak zůstá-
vá Kryštof „Kobra“ Hádek. 
Je mírně frackovitý a vlastně 
nenápadný a snad se i chce 
uvěřit, že pozdější vladař by 
nějak takto mohl ve svých 
mladších letech působit. 
Nenápadně, když je třeba, 

Celonárodní kýč

Tipy

ČT2 • 20.00

koza

Slovenský snímek o boxerovi se 
s velkým úspěchem představil 
na mnoha festivalech.

Hlas pro římského krále

(historický, Česká republika,  
104 minut)
režie: Václav křístek
Hrají: kryštof Hádek, Stanislav 
Majer, Tereza Voříšková
Vysílá: Česká televize
Hodnocení: 30 %

Václav Křístek  
jako režisér

zklamal
úplně ve všem,  

co si v roli scenáristy 
předepsal.
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vzdorovitě, když je to nutné, 
ale neustále duchaplný a po-
hotový. Bohužel to výsledek 
nespasí.

Přes veškeré výtky je třeba 
uznat, že Karel IV. v Hádkově 
podání je televizně dokonale 
vděčným hrdinou. Formát 
celovečerního filmu mu však 
nevyhovuje. Zasloužil by si 
seriál, chytřeji napsaný a dů-
myslněji natočený. Takový 
seriál by mohl zaujmout 
a hlavně by mohl život pro-

slulého panovníka a vůbec 
tu dobu vystihnout v jeho ce-
listvosti. Hlasu pro římského 
krále se to nepovedlo.

SVětLý bod. Kryštof Hádek si rolí slavného panovníka ostudu 
neudělal. Snímek však zachránit nedokázal.



První písemná zmínka 
o valtických trzích a vý-
stavě, která se našla ve 
vídeňském archivu, uvádí, 
že koncem září v roce 1858 
uspořádal Okresní hospo-
dářský spolek ve Valticích 
pod patronací knížete  
Jana II. z Liechtenštejna 
další zemědělskou výsta-
vu v zámecké jízdárně. 
Součástí byla také výsta-
va dvou tisíc vín z Valtic 
a okolních vinařských obcí.

V roce 1902 se konala 
tato výstava ve Valticích 
jako součást oslav  
50. výročí založení Okres-
ního hospodářského spol-
ku, tradičně pod patronací 
Liechtenštejnů, a byla již 
jednou z nejvýznamnějších 
rakousko-uherských výstav 
vín.

Druhá světová válka 
a poválečná padesátá 
léta byla ve znamení 
změn vinařských tradic 
a vlastnických poměrů, 
došlo k pohraniční obměně 
česko-rakouského obyva-
telstva a nastala izolace 
moravského vinařství od 

okolních vinařských ob-
lastí. Vinné trhy probíhaly 
v duchu regionální výstavy 
zaměřené na vína z okol-
ních obcí.

Renesance Valtických 
vinných trhů v nejvýznam-
nější domácí výstavu vín 
nastala až v roce 1967. 
„Uvolněné období“ roku 
1967 a snaha o reformy 
zasáhly pozitivně i Valtic-
ké vinné trhy a bylo tak 
možné obnovení věhlasu 
a starých tradic i možnost 
navázat na prestižní ra-
kousko-uherskou výstavu 
a přehlídku nejlepších vín. 
Pevné základy výstavy 
i společenský zájem nebyl 
pak narušen ani normali-
zací a Valtické vinné trhy 
si udržely až dodnes své 
jedinečné postavení mezi 
vinařskými soutěžemi 
i výstavami.
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Valtické vinné trhy  
vstupují do 49. ročníku 
Jihomoravské městečko 
Valtice dnes očekává jeden 
z největších přílivů milovní-
ků vína v sezoně, bývá jich 
již několik let přes šest tisíc, 
čímž se v podstatě počet 
obyvatel obce po dobu dvou 
dnů zdvojnásobí. V prosto-
rách zámecké jízdárny totiž 
odstartuje devětačtyřicátý 
ročník výstavy vín Valtické 
vinné trhy, kterou sami vi-
naři překřtili na Wimbledon 
mezi vinařskými výstavami. 

Vína letošního ročníku
Svá vína letos přihlásilo  
116 vinařů a vinařství z Mo-
ravy, Slovenska a Rakouska. 
Profesionální degustátoři 
hodnotili celkem 727 vzorků 
vín.  

Nejvíce obsazenou kate-
gorií je tradičně první, tedy  
bílá odrůdová tichá vína do 
12 g, letos jich je 361 vín.  

Odrůdy letos ovládl Ryz-
link rýnský, vinaři jej tento 
rok přivezli na 60 vzorků. 
Loňská jednička, Veltlín-
ské zelené, se posunula na 
druhou příčku s 54. vzorky. 

Z Moravy dorazilo do Valtic 
letos 610 vzorků vín, z Čech 
jeden, z Rakouska  
79 a ze Slovenska 37.

noVinky
„Nové letos nebudou jen 
zrekonstruované prostory, 
ale i rozšíření doprovodných 
a kulturních akcí. Například 
se rozrostl kulturní program 
o představení pro děti i dospě-
lé v zámeckém divadle a kapli. 
Pro ty, kteří by se chtěli o víně 
dozvědět více, jsme premi-
érově zařadili do programu 
přednášku profesora Milana 
Šamánka a docentky Zuzany 
Urbanové  – Víno a zdraví,“ 
představil novinky David 
Šťastný ze Společnosti Valtic-
ké vinné trhy. 

Pohled do nejstarší 
historie VVT 

Osobnosti o VVT a víně:

Jakub šebesta 
předseda superkomise

Každý rok na Valtických 
vinných trzích má komise 
při výběru šampionů velmi 
těžkou pozici, je stále těžší 
vybrat to nejlepší z takové 
kvalitní konkurence a letos 
to bylo obzvlášť těžké. Vína, 
která přicházejí do finále, 
jsou opravdu na vysoké 
úrovni a ve své kvalitě velmi 
vyrovnaná, každé z nich by 
mohlo být šampionem. V mi-
nulosti byly poměrně velké 
výkyvy v kvalitě ročníků, ale 
dnes už to zdaleka není tak 
markantní. Dovednost na-
šich vinařů a technologické 
vybavení jak ve sklepě, tak 
v pěstitelské části dokážou 
eliminovat výkyvy. Šam-
piony se tento rok vybírali 
převážně z ročníku 2015, což 
jen potvrzuje jeho kvalitu. 
A to některá vína ještě budou 
dál nazrávat a budou ještě 
lepší a lepší.

tibor nyitray 
předseda Svazu vinařů ČR

Valtické vinné trhy jsou pro 
mnohé vinaře nejen případ-
ný zisk prestižního ocenění 
z nejstarší vinařské výstavy 
u nás, ale i srdcová záleži-
tost. Vždyť mnozí z nich do 
Valtic na vinné trhy jezdili 
už jako kluci. Pro několik 
generací vinařů výstava 
znamenala mimo porovnání 
své produkce s ostatními 
i důležitá společenská se-
tkání. Každý rok převládají 
na výstavě především mladá 
vína, ale letos je to obzvlášť 
výrazné. Ročník 2015 se 
skutečně povedl, a to jak 
do kvality, tak do kvanti-
ty, takže se není co divit. 
Bohužel letošní víno kvůli 
mrazivému počasí, co se týče 
množství, bude podprůměr-
né; jak dopadne ročník 2016 
z hlediska kvality, si musíme 
počkat, ale není zatím důvod 
neočekávat to nejlepší.

Milan šaMánek 
Kardiolog a znalec vín

Valtické vinné trhy nejsou 
jen jednou z nejstarších 
a nejvýznamnějších vinař-
ských událostí u nás, ale jsou 
i jakýmsi zrcadlem vinařské 
kultury v České republice. 
Proto velmi rád tuto akci na-
vštěvuji a těší mne, že mohu 
sledovat, jak kvalita vín i jeho 
vnímání stále vzrůstají. Můj 
osobní vztah k těmto trhům 
je vytvořen jak dlouholetým 
přátelstvím s některými 
vinaři, tak i tím, že před šesti 
lety jsem zde křtil knihu Víno 
na zdraví, kterou jsem napsal 
s docentkou Zuzanou Urba-
novou, a o tři roky později 
jsme představili s kolektivem 
autorů Radimem Uzlem 
a Davidem Šťastným knihu 
Víno a pravda, zdraví, sex 
a humor. Letos tady máme 
s kolegyní Urbanovou právě 
na téma víno a zdraví přímo 
přednášky.

V NOVÉM. Tento ročník se už odehraje v kompletně zrekon‑ 
struovaných prostorách zámecké jízdárny. Renovace stála víc 
než 100 milionů korun a v rámci ní bylo zrekonstruováno i zá‑
mecké divadlo a zámecký dvůr. 

Vlastimil  
Poliačik

Dvoustranu připravil
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Šampion 2016 – bílé víno
vinařství Sing Wine•	 ,  
víno Irsai Oliver, jakostní  
odrůdové víno 2015

Šampion 2016  – červené víno
 •	 vinařství Janoušek, víno 
Zweigeltrebe, výběr z hroznů 
2015

Šampion 2016 –  
zahraniční  víno

vinařství Amon Alfred•	 , víno 
Ryzlink rýnský, jakostní víno 
2015, Rakousko

Pohár profesora  
Viléma Krause

za nejvýše ohodnocené víno •	
odbornou veřejností – vinařství 
Stanislav Konečný, Alibernet, 
pozdní sběr 2015

Pohár  
ministra zemědělství ČR

za nejúspěšnější kolekci vín •	
vinařství CHÂTEAU VALTICE  
– Vinné sklepy Valtice

Pohár hejtmana  
Jihomoravského kraje 

za nejvýše ohodnocené víno •	
od výrobce z Jihomoravského 
kraje – vinařství Volařík 
Miroslav, víno Sauvignon 
pozdní sběr 2015

Pohár Českomoravského 
svazu vinařských podniků 

za nejvýše ohodnocené víno •	
od člena svazu – vinařství  
CHATEAU VALTICE – Vinné 
sklepy Valtice, víno Neuburské, 
pozdní sběr 2015

Pohár starosty města Valtic
za nejvýše ohodnocené •	
starší víno – vinařství Rudi 
Woditschka Exclusiv Weine, 
víno CRX 4 – 131 Qualitätswein 
2007í

Pohár Agrární komory ČR
za nejvýše ohodnocené •	
známkové víno – vinařství 
Weingut Neustifter, vína 
Zweigelt/Merlot/ Cabernet 
Sauvignon, Qualitätswein 2012 

Pohár starosty města Břeclavi
za nejvýše ohodnocené šumivé •	
víno – vinařství Bohemia Sekt, 
Bohemia Sekt Prestige brut,  
jakostní šumivé víno 2013

Pohár rektora  
Mendelovy univerzity 

za nejvýše ohodnocené  •	
růžové víno – vinařství Milan 
Chudý Vinna pivnica, víno 
Cabernet Sauvignon, jakostní 
víno 2015

Pohár  
Střední vinařské školy Valtice

za nejvýše ohodnocené •	
přírodně sladké víno (kat. 
08 a 09)  – vinařství Znovín 
Znojmo, víno Tramín červený, 
ledové víno 2010

Oceněná  
vínaSložitá je cesta k šampionovi

Každý rok v půlce dubna 
zažívá Národní vinařské 
centrum na zámku ve Val-
ticích maraton hodnocení 
vín na následující ročník 
Valtických vinných trhů. Bě-
hem tří dnů vždy dopoledne 
a odpoledne zasednou tři 
nebo čtyři komise a vybírají 
nejlepší vína z jednotlivých 
odrůd respektive kategorií. 
Jednotlivé komise se sklá-
dají ze čtyř členů a předse-

dy. Konkrétní degustátor 
může být v jednom dnu jen 
v jedné komisi. Využívá se 
takzvaného stobodového 
systému. 
Podle počtu bodů se vy-
braným vínům přidělí těm 
nejlepším medaile nebo 
diplom. Hodnocení je velmi 
přísné. Každá kategorie 
má jen jednu zlatou, jednu 
stříbrnou a jednu bron-
zovou medaili (výjimka 

je pouze shodnost bodů). 
Diplom získají jen vína nad 
85 bodů.
Poslední den, vždy v pátek 
pak zasedne super komi-
se, aby vybrala ono NEJ… 
tedy šampiona z bílých, 
červených a zahraničních 
vín. Vítězové jednotlivých 
kategorií – tedy pouze tichá 
vína se zbytkovým cukrem 
do 12 g/l doplněná ještě jed-
ním bílým vínem do 45 g/l, 

pokud získala minimálně 
86 bodů – pak postupují do 
finále. Tyto vzorky násled-
ně ohodnotí nově sestavená 
takzvaná super komise  
a vybere tři absolutní 
šampiony. Komise je každo-
ročně sestavena z třinácti 
nejlepších profesionálních 
degustátorů z řad vina-
řů, someliérů a zástupců 
významných vinařských 
institucí.

Vinaři o svém oceněném víně:

toMáš tetur
majitel vinařství Sing Wine
Šampion 2016 – bílé víno

Irsai Oliver je v naší nabídce více jak 
15 let a je vyhledávaným a oblíbeným 
vínem pro naše zákazníky. Proto 
nemůže v naší nabídce chybět žádný 
rok.  V našem rodinném vinařství 
vyrábíme víno Irsai Oliver z vlastních 
vinic viniční tratě Nová hora obce Velké 
Bílovice a menší množství nakupujeme 
od místních pěstitelů. Prioritou pro 
zpracování jsou zdravé hrozny sklízené 
většinou v prvních dnech měsíce září, 
kdy hrozen dosahuje cukernatost  
19 – 20° a drží si dostatek kyselin. 
Zchlazený rmut necháváme několik 
hodin naležet, což mu dává intenzivní 
chuť, svěží a ovocitou vůni. Pro naše 
rodinné vinařství je velký úspěch získat 
ocenění Šampiona na VVT 2016 a jsme 
na to patřičně hrdí.

Zdeněk Janoušek 
majitel vinařství Janoušek,
Šampion 2016 – červené víno

Bohemia Zweigeltrebe výběr z hroznů 
2015 je vyrobeno z krásných, zdravých 
hroznů podle mě vynikajícího loňské-
ho ročníku. Byla využita redukovaná 
sklizeň 1,5kg/keř, vinice je i v integro-
vané produkci s použitím minimální-
ho množství chemických prostředků. 
Víno má tmavou granátovou barvu, 
bohaté aroma višňového kompotu 

a lesního ovoce. Chuť je bohatá, jemně 
kořenitá, ovocného charakteru s dlou-
hou dochutí. Je to takové správné 
červené moravské víno. Z červených 
vín se zaměřujeme hlavně na Zweigel-
trebe, které nám každoročně vyzrává 
do vysokých přívlastkových kategorií, 
dále Rulandské modré a Frankovku. 
Filozofie našeho vinařství je minimum 
použité chemie ve vinici a šetrná práce 
s vínem ve sklepě. Stavíme na tradič-
ních postupech našich předků, např.
macerace na rmutu s použitím moder-
ních technologických prvků.

MiroslaV Volařík 
majitel Vinařství Volařík, 
vítěz kategorie víno z Jihomoravské-
ho kraje

Sauvignon 2015 reprezentuje skupinu 
suchých vín, vyrobených hlavně pro 
gastronomii. Hrozny byly vypěstovány 
v obci Perná a vápencové podloží se 
projevuje minerálním  charakterem. 
Vůně je decentní  s výrazem černé-
ho bezu a černého rybízu. Krásná 
vyváženost, dlouhá dochuť dokresluje 
přitažlivost tohoto vína.

ondřeJ beránek  
jednatel a ředitel  
společnosti Bohemia Sekt,
vítěz kategorie šumivá vína 

Bohemia Sekt Prestige brut je v tu-
zemsku nejprodávanějším sektem 

vyráběným tradiční metodou kvašením 
v lahvi. Pro svůj vytříbený charakter je 
ideální pozvánkou do světa prestižních 
šumivých vín. Cuvée vzniklo jedinečnou 
kombinací jakostních odrůdových vín 
výjimečného ročníku 2013 z vybraných 
vinic jižní Moravy. Ryzlink rýnský dodá-
vá sektu bohatou vůni a pikantní kyse-
linku, Rulandské bílé příjemné extrak-
tivní tóny v chuti a Ryzlink vlašský pak 
doplňuje svěžest. Bohemia Sekt Prestige 
brut má unikátní jiskrný vzhled, neza-
měnitelnou chuť, příjemnou zelenkavě 
zlatavou barvu a jemné dlouhotrvající 
perlení. Sekt byl do lahví zakvašen  
27. 6. 2014 a degorsage byla provedena 
o více než 19 měsíců později – 10. 2. 2016.

daVid šťastný 
ředitel vinařství Chateau Valtice,
nejúspěšnější  kolekce vín

Valtické vinné trhy a Salon vín ČR pro 
nás patří mezi nejprestižnější vinař-
ské soutěže u nás a proto získat zde 
pohár nebo medaili, kterých se uděluje 
skutečně málo, považujeme za obrov-
ské ocenění naší několikaleté práce 
v našem rodinném vinařství Chateau 
Valtice – Vinné sklepy Valtice. Každo-
pádně je to výborná práce celého našeho 
kolektivu, ve vinohradech, ve sklepech 
i při finálním lahvování. Z kolekce nej-
úspěšnějších vín ve Valticích, a to nejen 
z našeho vinařství, je jednoznačně vidět, 
že kvalita moravských vín ročníku 2015 
je skutečně špičková. Nejlepší bílá vína 
z tohoto ročníku z Chateau Valtice jsou 
nebo již brzy budou v naší nabídce. Na 
velká červená vína z tohoto ročníku, ja-
kým byl např. Merlot 2012 první červený 
šampion Salonu vín, si budeme muset 
ještě min. rok a půl počkat, až nám 
červená vína pěkně nazrají v zámeckém 
sklepě v dubových soudcích.



14 -15 

13.-14. 
Program na pátek 13. 5. 2016

10.00 – zahájení a předání ocenění nejlepším vinařům (vstupenka na slavnostní zahájení 1000,– Kč; v ceně raut, katalog, sklenička)
14.30 – otevření pro veřejnost / 16.00 – dražba archivních vín oceněných titulem Champion VVT (Jízdárna)

19.30 – Ořechovské divadlo – JAK ŠVÉDOVÉ L. P. 1645 BRNO MARNĚ DOBÝVALI aneb BYLO NEBYLO – Rezervovaná komedie (Zámecké divadlo)
21.00 – Cimbálová muzika (Zámecký sklep) / 23.00 – ukončení

V jízdárně k poslechu hrají: 10.00–16.00 Cimbálová muzika Slovácko mladší / 16.00–22.00 Varmužova cimbálová muzika
Program na sobotu 14. 5. 2016

10.00 – otevření / 10.30 Divadlo Radost Brno – Tři čuníci nezbedníci – představení pro děti (Zámecké divadlo)
13.30 – Přednáška „Víno a zdraví“ prof. MUDr. M. Šamánka a doc. MUDr. Z. Urbanové (Zámecké divadlo)/

15.00 – Standa Hložek (Dvůr) / 15.00 – Divadlo Radost Brno – Tři čuníci nezbedníci – představení pro děti (Zámecké divadlo)
16.00 – Jaroslav Hutka – komorní koncert (Zámecká kaple)

16.30 – Pokus o zápis do knihy rekordů v řetězovém přiťuknutí medailovým vínem (Jízdárna)
17.00 – Futurum (Dvůr) 

19.00 – kapela THE TEACHERS (Dvůr) /
21.00 – Cimbálová muzika (Zámecký sklep) 

23.00 – ukončení
V jízdárně k poslechu hrají: 10.00–16.00 Cimbálová muzika Jožky Severína / 16.00–22.00 Cimbálová muzika Hudci

Program na neděli 15. 5. 2016
10.30 – Divadlo Radost Brno – Tři čuníci nezbedníci – představení pro děti (Zámecké divadlo)

Geniální partneři: Hlavní partneři: Mediální partneři:
MLADÁ FRONTA
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